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Notitie over consequenties van Advies van Deltacommissie voor de provincie Utrecht 
 

Marjolein Braam, 22 september 2008 
 
In deze notitie wordt een samenvatting gegeven van het advies van de Deltacommissie (ook wel 
Commissie Veerman genoemd) van 3 september jl. De twaalf concrete aanbevelingen uit het advies 
zijn geanalyseerd op mogelijke consequenties voor de provincie Utrecht. Op de zes voor de provincie 
Utrecht meest relevante aanbevelingen wordt onderstaand ingegaan. 
 

‘SAMEN WERKEN MET WATER’ heet het eindadvies van de nieuwe Deltacommissie. 
Commissievoorzitter Veerman heeft het advies op 3 september in Den Haag aan minister-president 
Balkenende en staatssecretaris Huizinga-Heringa van Verkeer en Waterstaat overhandigd. De 
minister-president en staatssecretaris hebben het advies met lovende woorden ontvangen en 
aangegeven er snel mee aan de slag te willen.  
 
De belangrijkste conclusies uit het advies zijn: 

� de zeespiegelstijging is mogelijk groter dan verwacht; 
� de veiligheidsopgave is urgent; 
� de huidige veiligheidsnormering is te laag; 
� een nieuw Deltaprogramma biedt kansen aan de Nederlandse economie; 
� een langjarig investeringsprogramma van gemiddeld één tot anderhalf miljard euro per jaar is 

nodig voor de waterveiligheid van Nederland; 
� de nieuwe Deltawet verankert het Deltaprogramma; 
� een Deltafonds verzekert doorlopende financiering. 

 
De Deltacommissie stelt verder dat: 

� klimaatverandering en zeespiegelstijging een feit zijn; 
� Nederland vanaf vandaag aan de slag moet met het verbeteren van de waterveiligheid; 
� waterveiligheid betekent: bescherming tegen overstromingen, veiligstellen van 

zoetwatervoorziening en behoud van estuaria; 
� het veiligheidsniveau achter de dijken minimaal met een factor 10 moet worden verhoogd; 
� een ministeriële stuurgroep o.l.v. de minister-president moet gaan toezien op de uitvoering van 

twaalf aanbevelingen van de Deltacommissie. 
 
Urgentie 
Volgens de Deltacommissie moet rekening worden gehouden met een zeespiegelstijging van 0,65 tot 
1,30 meter in 2100 en van 2 tot 4 meter in 2200 (inclusief bodemdaling). Meer dan tot nu toe werd 
aangenomen. De commissie meent dat het verstandig is rekening te houden met mogelijke 
bovengrenzen, opdat besluiten en maatregelen voor lange tijd houdbaar zijn. 
Klimaatverandering leidt tot afnemende zomer- en toenemende winterafvoeren van Rijn en Maas. 
Rond 2100 moet rekening worden gehouden met piekafvoeren van rond 18.000 m3 /s resp. 4.600 
m3/s. Bij een stijgende zeespiegel dringt zout water via rivieren en grondwater verder het land in. 
Mede door de langere periodes van droogte komt de zoetwatervoorziening in gevaar. 
De veiligheidsopgave is dus urgent: het klimaat verandert, de zeespiegel stijgt en de rivierafvoeren 
nemen toe terwijl een kwart van de primaire waterkeringen in Nederland niet aan de huidige wettelijke 
veiligheidsnormen voldoet. Die normen moeten naar boven worden bijgesteld, omdat er volgens de 
commissie veel meer aandacht moet zijn voor het voorkómen van slachtoffers. Daarnaast ligt 65% van 
ons nationale vermogen in overstroombaar gebied; voorzichtig geschat is dat 1800 miljard euro. 



De breed samengestelde Deltacommissie heeft zich laten adviseren door een groep 
klimaatdeskundigen, onder andere afkomstig uit het VN-panel IPCC, aangevuld met Nederlandse 
experts op het gebied van waterveiligheid en waterbeheer. Daardoor konden de inzichten van de 
commissie over zeespiegelstijging, waterveiligheid en zoetwatervoorziening worden verdiept. 
 
Voor de provincie Utrecht relevante aanbevelingen uit het rapport 
De commissie onderscheidt twaalf concrete aanbevelingen voor de periode tot 2050, een duidelijke 
visie voor de periode tot 2100 en beschouwingen voor de lange termijn na 2100. Voor de korte en 
middellange termijn komt de commissie tot zes aanbevelingen die voor de provincie Utrecht van 
belang zijn. 
 
Aanbeveling 1: Veiligheidsniveau 
Tot 2050: De huidige veiligheidsniveaus van alle dijkringen moeten met een factor 10 verbeterd 
worden. Verdere uitwerking van de normen kan leiden tot een hogere factor waarmee de veiligheid 
moet worden verbeterd. Alleen met een zeer goede onderbouwing kan deze herijking tot een lagere 
factor leiden. De aangepaste normen moeten zo snel mogelijk (2013) vastgesteld worden. Daar waar 
sprake is van een verhoging van de veiligheid die groter is dan de factor 10 (bijvoorbeeld een factor 
100) is het concept van de Deltadijk veelbelovend. Dit concept moet daartoe op korte termijn verder 
worden uitgewerkt.  

De benodigde maatregelen voor de verhoging van het veiligheidsniveau moeten voor 2050 zijn 
gerealiseerd. Hierbij moet vanzelfsprekend rekening worden gehouden met de voorziene 
klimaatverandering en de lange termijn visie van de Deltacommissie. 

De commissie adviseert hogere veiligheidsnormen te hanteren vanaf 2013. Het veiligheidsniveau 
achter de dijken moet minimaal met een factor 10 worden verhoogd. Dit zal consequenties hebben 
voor de Utrechtse dijken. Voor de dijken langs de Nederrijn en Lek zijn afspraken gemaakt ten 
aanzien van de afvoerverdeling. In de toekomst zal de maximale afvoer over de Nederrijn/Lek niet 
verder toenemen. De extra afvoer wordt over de IJssel en de Waal afgevoerd. Normverhoging betekent 
voor deze dijken derhalve niet grootschalige ophoging, maar wel zal de stabiliteit van de dijken 
verbeterd moeten worden. Mogelijk moeten de dijken hiertoe verbreed worden.  
De Eemdijken zullen waarschijnlijk enkele decimeters opgehoogd moeten worden.  
Het vaststellen van nieuwe veiligheidsniveaus wordt door de provincie nauwlettend gevolgd! Dit mede 
omdat we geconstateerd hebben dat de huidige veiligheidsnormen voor dijkringen 44 (Kromme Rijn) 
en 45 (Gelderse Vallei) relatief erg laag zijn in relatie tot de te beschermen aantallen mensen en 
economische waarden binnen deze dijkringen.  
De commissie geeft aan dat daar waar een nog hoger veiligheidsniveau gewenst is de ‘Deltadijk’ een 
veelbelovend concept is. De ‘Deltadijk’ is zo breed of sterk dat de kans op een plotselinge en 
oncontroleerbare overstroming vrijwel nihil is. Binnen de provincie Utrecht liggen hier vooral kansen 
bij de 5,5 km lange Grebbedijk (tussen Rhenen en Wageningen). Onlangs is de Statencommissie RGW 
hierover geïnformeerd in het kader van het ‘Amendement compartimentering Gelderse Vallei’. GS 
hebben onlangs besloten om samen met het waterschap, de provincie Gelderland en betrokken 
gemeenten een dergelijk concept voor de Grebbedijk verder uit te werken. Mogelijk kan de Grebbedijk 
een van de eerste Deltadijken worden? 
Met name dijkring 15 (Lopiker- en Krimpenerwaard) zal te maken krijgen met toenemend risico 
vanwege zeespiegelstijging. De invloed van de zee zal in de toekomst door zeespiegelstijging steeds 
verder landinwaarts komen te liggen. Bij de nieuwe normering moet hierop worden geanticipeerd. 
 
Aanbeveling 2: Nieuwbouwplannen 
Besluitvorming over nieuwbouwplannen op fysisch ongunstige locaties dient gebaseerd te zijn op een 
integrale kosten-batenafweging, waarin alle kosten nu en in de toekomst voor alle partijen zijn 
berekend. De commissie acht het onwenselijk dat de rekening van lokale besluiten op een andere 
bestuurslaag of de samenleving als geheel wordt afgewenteld; zij moet bij degenen die ervan 
profiteren in rekening worden gebracht. 



Dit principe moet in een breder afwegingskader voor klimaatbestendigheid worden ondergebracht dan 
op regionaal en lokaal niveau toegepast kan worden. De waterbeheerders moeten in een vroeg stadium 
betrokken worden; er mag geen sprake van vrijblijvendheid zijn. 

In de strategische Visie op het Waterplan 2010 – 2015 (‘Watervisie’, op 2 juni jl. in de Commissie 
RGW besproken, op 23 juni in ontwerp vastgesteld door Provinciale Staten) wordt erop gewezen wat 
‘fysisch ongunstige locaties’ kunnen zijn voor overstromingen, namelijk via de kaart waarop locaties 
staan die snel en/of diep overstromen. De provincie verwacht van overheden dat zij de 
overstromingskaart met bijbehorende tabel gebruiken bij de keuze van woonlocaties en de inrichting 
van gebieden. 
 
Aanbeveling 3: Buitendijkse gebieden 
Nieuwe ontwikkelingen in buitendijkse gebieden dienen de afvoercapaciteit van de rivier en eventueel 
toekomstig peilopzet van meren niet te belemmeren. 
Bewoners/gebruikers zijn zelf verantwoordelijk voor het treffen van gevolgbeperkende maatregelen. 
De overheid heeft een faciliterende rol op het gebied van voorlichten, informeren en waarschuwen. 

In de Watervisie is het volgende over buitendijks bouwen opgenomen: ‘Wij zien op dit moment 
nieuwe bouwvoornemens in het buitendijkse gebied langs het Eemmeer. Tot het tijdstip van 
vaststelling van het (landelijke) beleid gaan wij uit van een werknorm van 1: 1.250, en bij voorkeur 1: 
4.000 voor de bescherming tegen overstromingen. Daarmee kunnen wij inhaken op toekomstige 
ontwikkelingen’.  
Via de Beleidslijn Grote Rivieren heeft het Rijk voor de Nederrijn en Lek randvoorwaarden gesteld 
aan het bouwen in buitendijks gebied.  
 
Aanbeveling 9: Rivierengebied 
Tot 2050: De programma’s Ruimte voor de Rivier en Maaswerken moeten onverwijld worden 
doorgevoerd. Daar waar dit kosteneffectief is, moeten maatregelen meteen voor 18.000 m3/s voor de 
Rijn respectievelijk 4.600 m3/s voor de Maas worden uitgevoerd. 

Er moet ruimte worden gereserveerd en zo nodig moeten strategische grondposities worden betrokken 
om het riviersysteem in staat te stellen 18.000 m3/s Rijnwater en 4.600 m3/s Maaswater veilig te 
kunnen afvoeren. 
Mogelijkheden voor het vestigen van een permanent voorkeursrecht moeten worden onderzocht. 

2050 – 2100: Voltooiing van aanvullende maatregelen om voor de Rijn 18.000 m3/s en de Maas 4.600 
m3/s te kunnen verwerken. 

Na 2100: Voor de hele lange termijn kan voor de Rijn een afvoer van meer dan 18.000 m3/s niet 
helemaal uitgesloten worden. De commissie kan zich in dat geval voorstellen dat vooral de Waal en de 
Zuidwestelijke delta als afvoerroute worden gebruikt. 

In het rapport wordt aangegeven dat om de toekomstige afvoeren van de Rijn tot 18.000 m3/s te 
kunnen verwerken, verdere rivierverruimende maatregelen langs de IJssel en Waal nodig zijn, alsmede 
dijkversterking langs IJssel, Waal en Merwede. Nederrijn en Lek worden niet genoemd, 
overeenkomstig de eerdergenoemde afspraken over de waterverdeling over de grote rivieren. 
 
Aanbeveling 11: IJsselmeergebied 
Om zo lang mogelijk zonder pompen te kunnen spuien naar de Waddenzee, kiest de commissie voor 
een hoger peil van maximaal 1,5 m in het IJsselmeer. Mede daardoor wordt voor de lange termijn 
voorzien in een zo groot mogelijke flexibiliteit ten aanzien van de zoetwatervoorziening. 



Het IJsselmeer zal zo zijn strategische functie als zoetwaterreservoir blijven behouden voor Noord-
Nederland en Noord-Holland én, vanwege de dieper indringende zouttong in de Nieuwe Waterweg, 
ook voor West-Nederland. 
Het peil van het Markermeer wordt niet verhoogd. 

Tot 2050: Het streven is om al rond 2050 zoveel mogelijk zoetwatervoorraad beschikbaar te hebben; 
de maatregelen om de peilstijging mogelijk te maken, kunnen geleidelijk worden uitgevoerd. 
Eventueel kan gekozen worden voor een gefaseerde aanpak met een combinatie van opzetten en 
uitzakken. 

Maatregelen die op korte termijn gepland zijn, zoals de verbetering van de Houtribdijk, moeten 
conform de visie van de Deltacommissie worden uitgevoerd. 

Na 2050: Afhankelijk van de gefaseerde aanpak is voltooiing van maatregelen nodig om tot een 
peilstijging van 1,5 m te komen. 

Voor de provincie Utrecht is dit een zeer interessante aanbeveling. De aanbeveling om het peil van het 
Markermeer niet te verhogen, heeft als gevolg dat ook het Eemmeer op hetzelfde peil blijft, waardoor 
ingrijpende maatregelen in het Eemmeergebied niet nodig zijn. In onze watervisie zijn onder het kopje 
‘meer water’ problemen bij peilverhoging van het Eemmeer aangestipt, namelijk een afvoerprobleem 
van de Eem en grotere kans op wateroverlast in en nabij Amersfoort en Leusden. Als deze aanbeveling 
wordt opgevolgd, zijn deze problemen in ieder geval voor de korte en middellange termijn van de 
baan.  
 
Aanbeveling 12: Politiek-bestuurlijk, juridisch en financieel 
De Deltacommissie beveelt aan: 
1. de politiek-bestuurlijke organisatie voor waterveiligheid te versterken door: 
~ te voorzien in een verbindende nationale regie en regionale verantwoordelijkheid voor de uitvoering: 
~ instellen van een ministeriële stuurgroep, bestaande uit de bewindspersonen van (in elk geval) de 
ministeries van V&W, LNV, Financiën en VROM onder voorzitterschap van de minister-president; 
~ deze stuurgroep is verantwoordelijk voor besluitvorming, regie en de horizontale coördinatie op 
rijksniveau; 
~ er is één politiek eindverantwoordelijke: de bewindspersoon van V&W. 
Deze blijft eindverantwoordelijk voor het programma en de nationale doelen voor 
hoogwaterbescherming en zoetwatervoorziening; 
~ de stuurgroep heeft een secretaris, de Deltaregisseur, die rapporteert aan de ministeriële stuurgroep 
en (daarmee) aan het kabinet en de Tweede Kamer; 
~ deze Deltaregisseur vertaalt de nationale opgaven voor de komende 100 jaar naar regionale opgaven 
voor de eerstvolgende 25 jaar; 
~ de eindverantwoordelijkheid voor invulling en realisatie van de regionale opgaven wordt over het 
algemeen belegd bij een per opgave aangewezen (regionale) bestuurder. Dit kan, al naar gelang de 
aard van de opgave, een gemeentelijke, provinciale of waterschapsbestuurder zijn. Deze bestuurder 
kan rekenen op de Deltaregisseur als zijn partner op centraal niveau; 
~ de Deltaregisseur beschouwt de regionale opgaven (als ook hun uitwerking en voortgang) in 
samenhang op nationaal niveau en stuurt zo nodig bij; hij faciliteert het proces, stimuleert 
ontwikkeling en besluitvorming en brengt hiervoor partijen en kennis bijeen. Hij treedt zo nodig 
gezaghebbend op en hakt waar nodig knopen door; 
~ in de Tweede Kamer een (permanente) Themacommissie in te stellen, die een nauwe parlementaire 
betrokkenheid verzekert; 

2. de financiële middelen voor maatregelen voor hoogwaterbescherming en zoetwatervoorziening 
zeker te stellen door: 
~ een Deltafonds op te richten; 
~ het Deltafonds te voeden door onder andere een combinatie van lenen en storting van (een gedeelte 
van de) aardgasbaten; 



~ als rijk financiële middelen ter beschikking te stellen voor maatregelen en regels te stellen voor de 
onttrekking van financiële middelen uit het fonds; 

3. een Deltawet vast te stellen om de politiek-bestuurlijke organisatie en de zekerstelling van financiën 
te verankeren binnen het huidige staatsbestel en de huidige wet- en regelgeving. 
In de nieuwe Deltawet  moet in ieder geval worden opgenomen: 
~ de oprichting van het Deltafonds, alsmede de voeding van en onttrekking daaruit; 
~ taken en bevoegdheden van de Deltaregisseur; 
~ de bepaling dat een Deltaprogramma zal worden opgesteld; 
~ regelingen voor strategische grondverwerving, schadevergoeding voor nadelen en onttrekking 
geldelijke voordelen die ontstaan door realisatie van maatregelen uit het Deltaprogramma. 

Vorig jaar zijn in IPO-verband en ook hier intern discussies gevoerd over de financiering van 
hoogwaterbescherming, naar aanleiding van het rapport van de Commissie Vellinga. De 
aanbevelingen inzake de financiering komen grotendeels overeen met het door het IPO geformuleerde 
standpunt. In een persbericht wordt hierover vanuit IPO het volgende aangegeven: ‘De provincies 
stellen voor het bestaande Infrastructuurfonds te gebruiken voor de grote en langjarige financiële 
veiligheidsopgave. In het fonds gaat nu jaarlijks 7 miljard euro om, waarvan 700 miljoen euro nu al 
aan het hoogwatersysteem wordt besteed. Op deze manier kan de planning gelijk opgaan met de 
planning voor wegen en spoorwegen. Extra structurele voeding van dit fonds legt een stabiel 
fundament voor de wateropgave’. 
 
Samenhangende visie 
Veiligheid en duurzaamheid zijn de twee peilers waarop de strategie de komende eeuwen gebaseerd 
moet zijn. Dat wil volgens de commissie zeggen: mee-ontwikkelen met de klimaatverandering en 
ecologische processen. Waterveiligheid is voor heel Nederland van belang. Vandaar dat het 
solidariteitsbeginsel wordt gehanteerd: iedereen draagt financieel bij aan waterveiligheid omdat 
iedereen, nu en in de toekomst, belang heeft bij een veilig Nederland. 
De commissie benadrukt dat de overheid verantwoordelijk moet blijven voor een waterveilige, 
klimaatbestendige inrichting van Nederland, waarin ruimte blijft voor een actieve betrokkenheid van 
marktpartijen bij investeringen in natuur, recreatie, bedrijvigheid, landbouw, infrastructuur, energie en 
wonen. 
 
Kosten, financiering en uitvoering 
Met de uitvoering van het Deltaprogramma is tot 2100 een extra bedrag van rond 1 tot 1,5 miljard euro 
per jaar gemoeid. Dat is circa 0,2 tot 0,3% van het Nationaal Inkomen. Als aan de Zeeuwse en 
Hollandse Noordzeekust bijvoorbeeld 1 km extra ruimte wordt gerealiseerd voor recreatie en natuur, is 
een aanvullend bedrag nodig van 0,1 tot 0,3 miljard euro per jaar voor extra kustsuppleties. 
De financiering moet onafhankelijk zijn van politieke korte termijnprioriteiten of economische 
conjunctuur. Het advies van de commissie voorziet daarom in de instelling van een Deltafonds, dat 
wordt gevoed uit (een gedeelte van de) aardgasbaten en leningen, bijvoorbeeld via langlopende 
staatsobligaties. 
Het vergroten van de waterveiligheid dwingt tot keuzes in grondgebruik. Het raakt dus de 
ontwikkelingsmogelijkheden van landbouw en natuur, stedelijke ontwikkeling, infrastructuur, 
scheepvaart en havens. Vandaar de noodzaak van een integrale afstemming door een ministeriële 
stuurgroep onder leiding van de Minister-president. De politieke eindverantwoordelijkheid blijft bij de 
bewindspersoon van Verkeer en Waterstaat. 
Een Deltaregisseur zorgt voor samenhang en voortgang. Regionale bestuurders coördineren invulling 
en realisatie ter plaatse. 
Parlementaire controle op de uitvoering van het Deltaprogramma vindt plaats door een (permanente) 
themacommissie in de Tweede Kamer. 
 
Conclusies 
De impact van het advies voor de provincie Utrecht valt in vergelijking met de impact voor veel 
andere provincies mee, mede vanwege de aanbeveling om het peil van het Markermeer niet te 



verhogen en de maatregelen voor 18.000 m3/s voor de Rijn niet bij de Lek en Nederrijn te nemen 
(d.w.z. de maatgevende afvoer op Nederrijn en Lek blijft hetzelfde). De aanbeveling om de huidige 
veiligheidsniveaus van alle dijkringen met een factor 10 te verhogen zal tot dijkverbredingen en 
verhogingen leiden. Vanwege het belang voor de provincie van voldoende hoge 
waterveiligheidsnormen zullen we de discussie hierover nauwlettend volgen.  
Het advies van de Deltacommissie zal bij het in 2009 vast te stellen provinciale Waterplan worden 
beschouwd. 


